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زمان حراج بعدی سکه اعلام شد
خ  سیزدهمین جلسه حراج سکه طلا در روز دوشنبه مور
۴ تیرماه ۱۴۰۳، برگزار خواهد شد.  این حراج از طریق سامانه 
معاملات این مرکز به آدرس اینترنتی market. ice. ir برگزار 
می شود و دارایی موضوع سیزدهمین حراج، تمام سکه، نیم 
سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ بانک مرکزی و 
بدون بسته بندی است.  بر اساس شیوه نامه نحوه برگزاری 
حراج سکه طلا در سامانه مرکز مبادله ارز و طلای ایران مورخ 
 ،)www. ice. ir(۱۰ اسفند ماه ۱۴۰۲ منتشره در تارنمای رسمی
خ ۴  سیزدهمین جلسه حراج سکه طلا در روز دوشنبه مور

تیرماه ۱۴۰۳، برگزار خواهد شد. 

تولید نفت به ۴ میلیون بشکه می رسد
وزیر نفت گفت: دولت سیزدهم تولید نفت ایران را از۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه به ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه رساند، 
تا دو روز آینده ۵ پروژه پتروشیمی با حضور سرپرست ریاست 
جمهوری به بهره برداری می رسد.  جواد اوجی وزیر نفت 
دوشنبه )شنبه ۲ تیر ماه( در نشست خبری مشترک با علی 
بهادری جهرمی سخنگوی دولت و علی سلاجقه رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست، اظهار داشت: در دولت 
سیزدهم ۱۵۳ پروژه در بخش های بالادستی و پایین دستی 
به ارزش ۳۴ میلیارد به سرانجام رسید.  وی افزود: سال ۱۴۰۰ 
که فعالیت را شروع کردیم فروش نفت پایین بود و مختومه 
ماندن پروژه ها سبب شده بود که نیروهای وزارت نفت 
بی انگیزه شوند؛ همچنین ۲۰ تا ۳۰ میلیون بشکه نفت فوق 
سنگین نیز بر روی کشتی ها مانده بود.  وزیر نفت ادامه داد: 
در دولت قبل به سبب عدم فروش نفت، تمامی مخازن 
 VLCC خشکی و دریایی ایران پر شده بود و ۱۲ کشتی
به ظرفیت هر کدام ۲ تن وظیفه ذخیره سازی را بر عهده 
داشتند.  اوجی گفت: هر ۶ ماه یک بار در دولت قبل یک 
کشتی می خریدند تا با استفاده از آن بتوانند میعانات گازی 
و نفت فوق سنگین را ذخیره کنند.  وزیر نفت گفت: ذخیره 
سازی نفت و میعانات سبب کاهش تولید گاز شده بود و 
این موضوع باعث آسیب رسانی به نیروگاه ها و عدم دریافت 
سوخت در نیروگاه ها بود که منجر به خاموشی در سال ۱۳۹۹ 
شد.  وی بیان کرد: این کشتی ها سالانه ۴۶۰ میلیون دلار به 
کشور ضربه می زدند که در دولت سیزدهم نه تنها کشتی 
خریده نشد، بلکه تمامی ذخیره ها نیز به فروش رسید.  
اوجی اضافه کرد: با استفاده از روش های نوین در حوزه 
فروش نفت و دیپلماسی موفق انرژی توانستیم تا اوایل سال 

۱۴۰۱ همه میعانات گازی را به فروش برسانیم. 

کاهش ۱۵ درصدی ورودی آب
 به مخازن سدها 

سخنگوی صنعت آب کشور با اشاره به پیشبرد برنامه 
منابع و مصارف آب برای عبور بدون تنش از تابستان جاری، 
گفت: تعرفه پلکانی برای مشترکان پرمصرف و بد مصرف در 
راستای مدیریت منابع آبی اعمال می شود.  فیروز قاسم زاده 
از افزایش ۶ درصدی ورودی سدهای کشور با توجه به 
بارندگی های اخیر و پوشش برفی مناسب، نسبت به سال 
گذشته خبر داد و گفت: البته آب ورودی به مخازن سدهای 
کشور در مقایسه با متوسط پنج ساله، کاهش ۱۵ درصدی را 
به ثبت رسانده است.   سخنگوی صنعت آب کشور افزود: 
در این شرایط خروجی سدها کنترل می شود، همچنین 
مصارف طبق برنامه ای که در پاییز مصوب و در اسفند مورد 
بازنگری قرار گرفته بود مورد توجه ویژه قرار دارد تا با کمترین 
تنش در تمام حوزه های مصرفی عبور ایمن از تابستان جاری 
صورت گیرد.  وی تصریح کرد: بر این اساس کنترل خروجی 
آب از مخازن سدها نسبت به متوسط پنج ساله حدود ۲۷ 
درصد کاهش را نشان می دهد.  قاسم زاده با بیان اینکه به 
دلیل بارندگی های مناسب در ماه های اخیر میزان پرشدگی 
مخازن ۲۰ سد کشور به بیش از ۱۰۰ درصد رسیده است، ادامه 
کنون میانگین میزان پرشدگی سدهای کشور ۶۶  داد: هم ا
درصد است و با توجه ورود به فصل تابستان در شیب نزولی 

حجم مخازن سدها قرار گرفته ایم. 
کرد: حجم موجود مخازن نسبت به سال  وی اظهار 
گذشته ۸ درصد افزایش یافته و در مقایسه با متوسط پنج 
ساله با توجه به پیشبرد برنامه مدیریت منابع و مصارف از 
سمت وزارت نیرو در کنار همکاری کشاورزان، خانوارها و 
غیره حدود ۵ درصد حجم موجود مخازن رشد را به ثبت 
رسانده است.   سخنگوی صنعت آب کشور یادآور شد: میزان 
پرشدگی سد تهران نسبت به سال گذشته ۱۶ درصد افزایش 
یافته و در شرایط مطلوب تری قرار دارد؛ در عین حال با توجه 
به مصارفی که در پیش روست و با درنظر گرفتن آمار به ثبت 
رسیده از سال های پرآب و نرمال می توان گفت که در شهر 
تهران با کاهش حجم مخازن روبه رو هستیم.  سخنگوی 
صنعت آب با بیان اینکه برنامه ریزی لازم برای عبور بدون 
تنش برای تأمین آب شرب تهران صورت گرفته است، افزود: 
این شرایط نیازمند همکاری شهروندان در موضوع مدیریت 
است. قاسم زاده با بیان اینکه همه مباحث مدیریت مصرف 
در قالب برنامه منابع و مصارف خلاصه می شود، اظهار 
داشت: در همین راستا جلسات هفتگی کنترل مصارف با 
بخش شرب در داخل وزارت نیرو و در بخش کشاورزی با 
سازمان جهاد کشاورزی، تشکل ها و اصنافی که در این حوزه 
فعال هستند، تشکیل می شود.  وی ادامه داد: در حوزه 
کشاورزی برنامه تدوین شده به ذی نفعان منعکس شده 
و شرایط منابع موجود آبی برای این گروه تشریح و تبیین 
می شود، در شرایط همراهی این بخش و پیشروی بر اساس 
مدل تعریف شده، کمترین چالش و تنش در تأمین آب این 
حوزه وجود خواهد داشت.  سخنگوی صنعت آب کشور 
افزود: در بخش شرب علاوه بر اقدامات فرهنگی و آموزشی، 
با اعمال تعرفه های پلکانی سطوح مصرفی رده های پرمصرف 
و بد مصرف هزینه های بیشتری را پرداخت می کنند و بدین 
ترتیب مصارف آب کشور کنترل می شود.  وی خاطرنشان 
کرد: همچنین سامانه هایی طی دو – سه سال اخیر توسعه 
یافته است که به واسطه آن نظارت در کلانشهرها به صورت 
برخط در بخش توزیع آب مورد رصد قرار می گیرد و همین 
امر تأثیر قابل توجهی در جلوگیری از بروز مخاطراتی چون 

کاهش فشار آب یا عدم تأمین آب دارد. 

اخبار

 دستور فروش فوری اموال
کوروش کمپانی

رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی از توقیف هزار کانتینر متعلق به چای 
کرد: دستور فروش  اعلام  و  دبش خبر داد 
فوری اموال کوروش کمپانی صادر شده است.  
عبدالمجید اجتهادی در نشستی خبری اعلام 
کرد: اموال کوروش کمپانی در تهران و قشم بعد 
از توقیف در اختیار سازمان جمع آوری و فروش 
کید  اموال تملیکی قرار گرفته و دستگاه قضا تا

کرده هرچه سریع تر این اموال به فروش برسد. 
ک و تعداد زیادی  به گفته وی، خودرو، املا
موبایل جزو این اموال است که تیر ماه بعد از 

ارزش گذاری، فرایند فروش انجام خواهد شد. 
کوروش  اموال  کرد:  تصریح  اجتهادی 
کمپانی در خارج کشور نیز شناسایی و تعیین 
تکلیف خواهد شد.  رئیس سازمان جمع 
از  اموال تملیکی همچنین  و فروش  آوری 
توقیف هزار کانتینر چای دبش در بندر شهید 
تجهیزات  برخی  گفت:  و  داد  خبر  رجایی 
صنعتی وارداتی به عنوان متروکه در اختیار 
سازمان قرار داده شده است. کمتر از ۱۰ درصد 
این چای غیر قابل مصرف بوده و منهدم 
خواهد شد.  وی گفت: در سه سال دولت  
سیزدهم تعیین تکلیف اموال منقول بیش از 
۵۰۰ درصد رشد داشته است. سرعت تعیین 
دولتی  احتکار  مانع  متروکه  اموال  تکلیف 
شده است. همچنین در این مدت اعاده 
کالای متروکه رشد ۱۳۰۰ داشته  اظهارنامه 
گر  که صاحبان کالا می دانند که ا است، چرا
به موقع عمل نکنند کالا از سوی سازمان به 
فروش می رسد.  رئیس سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی گفت: استرداد مربوط 
است  قاچاق  ظن  به  توقیفی  کالاهای  به 
که برائت دریافت کرده اند. در همین راستا 
کید کرد که تعداد آراء برائت در مراجع  باید تا
رسیدگی کننده کاهش یافته است که حاصل 
اقدامات سازمان است.  اجتهادی با اشاره 
به اینکه در سه سال اخیر انهدام نیز بیش 
از ۳۰۰ درصد رشد کرده است، گفت: عمده 
انهدام مربوط به دو سال اول دولت سیزدهم 
است و در سال قبل رشد انهدام ۲۶ درصد 
منفی بوده است.  وی با اشاره به راه اندازی 
سامانه جامع هوشمند سازمان گفت: این 
سامانه جلوی فساد را خواهد گرفت، براین 
اساس سامانه مذکور بعد از عزل پیمانکار 
کار جدید آماده  قبلی و استفاده از پیمان 
شده و بزودی رونمایی خواهد شد.  رئیس 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با اشاره به اینکه بیش از ۴۰۰۰ دستگاه خودرو 
لات راهسازی در سال قبل تعیین  و ماشین آ
تکلیف شد، گفت: براساس قانون بودجه ۱۴۰۳ 
تعیین تکلیف خودرو ماشین آلات راه سازی و 
معدنی برعهده سازمان قرار گرفته و این اقدام 
انجام خواهد شد. به دنبال فضایی هستیم 
طریق  از  لات  ماشین آ این  تکلیف  تعیین 

مزایده  الکترونیکی انجام شود. 

رشد ملایم بورس
بازار سرمایه امروز با رشد ۳۹۳۵ واحدی 
شاخص کل مواجه شد و به دو میلیون و ۴۷ هزار 
واحد رسید.  به گزارش ایسنا، در ایام انتخابات 
ریاست جمهوری، بازار سرمایه نوساناتی را 
که  گذاشت. به دنبال ریزش هایی  پشت سر 
هفته های گذشته صورت گرفت، طی روزهای 
اخیر بازار مقداری متعادل شده و روند ملایم 
صعودی به خود گرفته است.  روز شنبه شاخص 
۳۹۳۵ واحد  تهران  بهادار  اوراق  کل بورس 
افزایش یافت و به رقم دو میلیون و ۴۷ هزارو ۹۱۵ 
واحد رسید.  شاخص هم وزن نیز ۲۴۱ واحد 
افزایش پیدا کرد و در رقم ۶۶۵ هزار و ۹۷۳ واحد 
ایستاد.  تعداد معاملات دیروز بورس بیش از 
۲۵۷ هزار فقره بود که ارزش آن ۷۲۵۹ میلیارد 
تومان شد.  نوری، فملی و بوعلی بیش ترین تاثیر 
مثبت را بر شاخص کل داشتند. از نمادهای 
کنش نیز می توان به خودرو، ذوب و شپنا  پرترا
اشاره کرد.  فرابورس ایران هم روز شنبه ۶۵ واحد 
رشد کرد و به ۲۱ هزار و ۹۴۵ واحد رسید.  حدود 
۱۵۵ هزار فقره معامله در فرابورس به ارزش ۳۶ 
هزار و ۲۴۷ میلیارد تومان انجام شد.  خاور 
بیش ترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابورس 
ایجاد کرد، اما تجلی و فصبا اثر مثبت داشتند. 
گدنا از نمادهای  کرمان و  همچنین شفام، 

کنش دیروز فرابورس بودند.  پرترا

 سکه از مرز
 ۴۰ میلیون تومان گذشت

ح جدید دیروز )شنبه، ۲  هر قطعه سکه طر
تیر ماه( با افزایش ۱۰۵ هزار تومانی نسبت به روز 
کاری گذشته، ۴۰ میلیون و ۱۰۵ تومان معامله 
شد. به گزارش  مهر، هر قطعه سکه طرح جدید 
ج این  دیروز )شنبه، دوم تیرماه( تا لحظه در
خبر با افزایش ۱۰۵ هزار تومانی نسبت به روز 
کاری گذشته )پنجشنبه، ۳۱ خردادماه( به ۴۰ 
میلیون و ۱۰۵ هزار تومان رسید. حباب این سکه 
۷ میلیون و ۷۰۵ هزار تومان است.قیمت هر گرم 
طلای ۱۸ عیار نیز دیروز با ۱۶ هزار تومان کاهش 
نسبت به روز گذشته، سه میلیون و ۳۵۵ هزار و 

۲۰۰ تومان قیمت خورد.

: استفاده از اینترنت پرسرعت  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
و با کیفیت مطلوب در جهانی که به سرعت در حال پیشرفت و 
استفاده از تکنولوژی ها و فناوری های روز است، از مطالبات اصلی 
مردم و تامین آن نیز جزو وظایف اصلی دولت به شمار می آید که 
قطعاً فراهم آوردن آن برای استفاده کاربران منفعتی دوسویه برای 
مردم و دولت به همراه خواهد داشت که در بستر آن ارائه خدمات 
مناسب به مردم در راستای ایجاد دولت الکترونیک برای دولت و 
استفاده مردم و تسریع وتسهیل در انجام امور برای کاربران ایجاد 
 ، خواهد شد. اما کیفیت بد اینترنت به ویژه درچند سال اخیر
محدودسازی استفاده از فضای مجازی، اِعمال فیلترینگ های 
گسترده پس از اعتراض های اخیر و... شرایط دشواری را برای 
کثریت مردم در شرایط دشوار اقتصادی ایجاد کرده که امکان  ا
درآمدسازی در برخی از این اپلیکیشن های فیلتر شده را دشوار 
کرده و البته از سوی دیگر بازار پررونقی را برای فروشندگان وی پی 
ان فراهم آورده است. انتخاب وزیر مخابرات خوب! از سوی برخی 
از نامزدها در بازار داغ وعده های انتخابات ریاست جمهوری 
کثر روسای جمهور  کید ا کنون تا در حالی داده شده است که تا
بر فقدان اختیار در خصوص اِعمال قدرت در حوزه فیلترینگ 
و اینترنت و.... شده است. به این ترتیب به نظر می رسد برخی 
از کاندیداها در مواجهه با مردمی که در دنیای پیشرفته کنونی 
گاهی در این زمینه دست یافتند،  به سطح بالایی از دانش و آ
باز هم به وعده هایی روی می آورند که فقط بیشتر به خودشان 

ضربه می زند. 
   اینترنت با کیفیت مطالبه ای فراموش شده 

، کارشناس فناوری  به گزارش »آرمان ملی« کیوان نقره کار
اطلاعات درباره مطالبه مردم در سطوح مختلف درباره بهینه 
سازی کمیت و کیفیت خدمات اینترنت از دولت چهاردهم گفت: 
قطعاً این امر مطالبه ای است که اختصاص به زمان خاص ندارد، 
که با توجه به پیشرفت فناوری های نوین در سراسر جهان  چرا
دولت باید به این حق قانونی مردم، یعنی تامین اینترنت با کیفیت 
و قیمت مناسب به طور ویژه بپردازد و این امر در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری برجسته تر از هر زمان دیگر است تا کاندیداها با 
توجه به ظرفیت  ها، واقعیات و بسترهای موجود فقط به وعده 

بسنده نکنند و حق قانونی مردم برای استفاده از خدمات بهینه
اینترنت و همچنین استفاده از اپلیکیشن های خارجی، همانند 
دیگر مردم جهان را محترم به شمارند و در صدد عملیاتی کردن 
وعده های خود باشند. او درباره چالش ها و محدودیت های 
فضای مجازی گفت: به نظر می رسد که همه افراد، چه کاندیداها و 
چه دیگر افراد در سطوح قانون گذاری و اجرا به خوبی اشراف دارند 
که دسترسی به اینترنت و استفاده از خدمات مطلوب و بهینه از 
فضای مجازی از جمله استفاده از اپلیکیشن های ارتباطی خارجی 
و... از خواسته های مردم است غالباً بستر اشتغال آنها را نیز شکل 
می دهد، اما اینکه چرا نمی توان این امکانات را همچون کشورهای 
پیشرفته در اختیار مردم قرار دهیم به نظر می رسد که فضای 
اقتصادی – فناوری – اجتماعی کشور سیاسی است و از این رو 

مردم از دسترسی آزاد و بهینه به فضای مجازی محروم هستند. 
نقره کار ادامه داد: نظر می رسد محدودیت های ناشی از مسائل 
سیاسی – امنیتی دلیل اصلی محدودسازی مردم برای استفاده 

از اپلیکیشن ها به شمار می آید. 
کنون برای فضای مجازی کاری نکردند    مسئولانی که تا

او درباره وعده های برخی از کاندیداها برای آزادسازی استفاده 
از اپلیکیشن های خارجی، تسهیل و تسریع سرعت اینترنت و... 
گفت: به نظر می رسد مطابق با موضع گیری قبلی مسئولان و 
روسای جمهوری قبلی، تغییری در این حوزه را شاهد نباشیم، اما 
حداقل درباره سرعت و کیفیت اینترنت امیدواری بیشتری از سوی 
برخی از کاندیداها داشته باشیم، به جز این به نظر می رسد همه 
صحبت ها و قول های داده شده در خصوص فضای مجازی در 
کثر  کید کرد: در حال حاضر ا حد همان وعده وعید باقی بماند. او تا
کنون همگی دستی  کانیدیداهای انتخابات ریاست جمهوری تا
برآتش فضای مجازی و قوانین ومقررات آن به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم داشته اند، یعنی یا جزو شورای عالی فضای مجازی 
بوده اند یا به واسطه رئیس قوه مقننه بودن و عضویت در شورای 
عالی فضای مجازی مسئولیت داشته اند، یا در قوه قضائیه مسئول 
کثراً مواضع خود را به صورت شفاف اعلام کرده اند، اما  بوده اند و ا
اقدام جدی و راهبردی در این خصوص انجام نداده اند، از این رو 
به نظر می رسد پرداختن به مسأله محدودیت های فضای مجازی 
در حد مسائل سطوح بالای حکومتی بنابراین وعده های افراد در 

این خصوص را نمی توان وقعی نهاد. 
   گزینه های روی میز کاندیداهای انتخابات

اینترنت و فضای مجازی  گزارش؛ موضوع  این  بر اساس 
اختصاص در یکی از جلسات مناظره نامزدهای انتخابات ریاست 
کثر کاندیداها همراه بود و به نوعی  جمهوری، با جاخالی دادن ا
به جای پرداختن بر محدودیت ها و کیفیت بر اینترنت، بر لزوم 
کید  حمایت از مشاغل اینترنتی و استفاده بهینه از فضای مجازی تا
کانی و قاضی زاده با ارائه آمار و ارقام از برنامه های  داشتند. جلیلی، زا
دولت شهید رئیسی در توسعه اینترنت حمایت کردند. پزشکیان 
و پورمحمدی نیز سیاست فیلترینگ را چالش خواندند که باید به 

طور اساسی به آن پرداخته شود. 
   فیلترینگ با خود فساد دارد

قالیباف، دومین نامزدی بود که در مورد فضای مجازی به اظهار 
نظر پرداخت. او به صورت شفاف اعلام کرد که با موضوع فیلترینگ 
مخالف است چون خطرات و فساد زیادی با خود به دنبال دارد. 
کید کرد که در این زمینه و در شرایط بحرانی یک استثنا  البته او تا
قائل است درست مانند اتفاقی که در سال ۱۴۰۱ افتاد. او تصمیم 
ایجاد محدودیت و فیلترینگ در این زمینه را منطقی عنوان و 
اعلام کرد که ایجاد امینت در تمام کشورها اولویت است. او با اشاره 
به حکمرانی در فضای مجازی گفت: »حکمرانی ما در فضای 
مجازی یک ضرورت است. عمده اقتصاد کشور در فضای مجازی 
اتفاق می افتد، اما ما نتوانستیم در این زمینه برنامه ریزی دقیق 
داشته باشیم و فقط فضا را محدود کردیم. در گذشته استفاده 

از فیلترشکن ۲۲ درصد بود اما الان این سهم به ۶۷ درصد رسیده 
است، یعنی به جای مصون سازی خطر را بیشتر کرده ایم.« او با 
دفاع از رشد اجرای شبکه ملی اطلاعات در دولت سیزدهم ادامه 
داد: »یکی از راه های حکمرانی در فضای مجازی راه اندازی شبکه 
ملی اطلاعات است که الان ۷۵ درصد این شبکه در کشور راه اندازی 
شده و مسأله در این زمینه با همراهی مجلس و شورای عالی فضای 

مجازی پیش رفته است.«
   شغل هایی که از دست رفت 

مسعود پزشکیان به عنوان دیگر کاندیدای حاضر در این مناظره 
از منظر دیگر به فیلترینگ و محدودیت اینترنت نگاه و اعلام کرد 
که افزایش فیلترینگ در دوسال اخیر باعث شده است خیلی 
از شغل ها در فضای مجازی از بین برود و خیلی از کسانی که از 
این فضا امرار معاش می کردند با مشکل برخورد کنند. همچنین 
کید کرد که در مقابل این طیف، گروه به وجود آمده اند که  او تا
کسب وکار پررونقی  با فروش فیلترشکن به مردم برای خود 
کید کرد اینکه کسی به دنبال منبع  راه انداخته اند.  پزشکیان تا
فروش این فیلترشکن ها نیست و آنها را پیدا نمی کند هم جای 
بحث دارد.  او در مورد محدودیت در فضای مجازی گفت: »همه 
ما موافقیم که فیلترینک نباشد و من هم اعتقادم بر این است که 
باید فضا را آزاد کنیم. همین الان توییتر محلی از آموزش است 
و کمک های بسیاری می تواند به کاربران کند، اما ما با فیلتر آن 
ارتباطت مان را با دنیا قطع کرده ایم.« پزشکیان در ادامه اعلام کرد: 
»من به ریاست برسم قطع به یقین در رابطه با ممنوعیت هایی که 
گذاشته شده و باعث اعصبانیت کاربران شده و باعث شده خیلی 
از شغل ها تخریب شود، برخورد خوام کرد و با قاطعیت جلوی آن 

خواهم ایستاد.«
   تقدیر از پلتفرم های داخلی 

در این مناظره تنها فردی که حتی اشاره ای به فیلترینگ و 
دیدگاهش در این زمینه نکرد، سعید جلیلی بود. او صحبت های 
خود در مورد فضای مجازی را محدود به تعریف و تمجید از 
پلتفرم های داخلی کرد که در شرایط سخت کار خود را انجام دادند 
و رشد کردند. او در این زمینه گفت: »من درود می فرستم به همه 
عزیزان و دانشمندان و متخصصان و کاربرانی که در موضوع فضای 
مجازی منفعل برخورد نکردند و فعال برخورد کردند و سعی کردند 
فضای مجازی را خوب بشناسند و بر آن سوار بشوند و حکمرانی 
کنند. همه عزیزانی که در بحث های نرم افزارهای داخلی کارهای 
بسیار ارزشمندی انجام داده اند. پیام رسان هایی مانند بله، 
روبیکا، سروش، ایتا، نشان، بلد، سلام، اسنپ، تپسی، کافه بازار، باد 
صبا و.. کار بزرگ انجام داده اند و آن این بود که در موضوع فضای 
مجازی برخورد فعالانه داشتند، نه منفعلانه. اینها کسانی هستند 
کمیت  که نگذاشتند کشور فقط یک مصرف کننده و تابعی از حا
خارج باشد و حکمرانی را به داخل کشور آوردند و نشان دادند که 
گر فعال برخورد کنید مردم از آن استقبال می کنند. نشان جای  ا
ویز را گرفت چون در داخل کشور خدمات بسیاری خوبی ارائه کرد 

و مردم از آن استفاده کردند.«
   صیانت و فیلترینگ بحث جدایی است

کانی، شهردار شهر تهران و آخرین سخنران در مناظره  علیرضا زا
ح صیانت  اخیر اعلام کرد که نباید موضوع فیلترینگ را با طر
که هر دو موضوع جدایی هستند. او با اعلام اینکه  قاطی کرد، چرا
اجرای طرح صیانت موضوعیت دارد، ولی سیاست گذاری ها در 
مورد فیلترینگ باید مشخص شود گفت: »همه دوستانی که از 
بدی فیلترینگ می گویند خودشان باعث فیلترینگ بوده و در 
آن دست داشته اند. یک عده به صورت بی پروا اجازه استفاده از 
پیام رسان های خارجی را دادند و وقتی استفاده از آن در کشور 
گسترش پیدا کردن نتوانستند آن را کنترل کنند. استفاده از 
پیام رسان ها در هر کشوری وجود دارد، ولی هر کشوری برای این 

استفاده ضوابطی در نظر می گیرد.«
   مافیای فیلترشکن 

مصطفی پورمحمدی، به عنوان اولین سخنران در مناظره 
آخر در مورد موضوع فضای مجازی به انتقاد از کارهای اشتباهی 
که در دولت های گذشته در این زمینه رخ داده است پرداخت. 
کید کرد که باید ابتدا این فضا را شناخت، اهمت آن را درک  او تا
کرد، تهدیدهای آن را به خوبی ارزیابی کرد و روی فرصت ها دست 
خ نداده است. او با اشاره  کنون ر گذاشت، کاری که به باور آن تا
به اینکه نباید تنها روی فیلترینگ تمرکز کنیم هرچند در حال 
حاضر با مافیای فیلترشکن مواجه هستیم گفت: »نباید تنها روی 
فیلترینگ تمرکز کنیم البته درحال حاضر با مافیای فیلترشکن 
هم مواجه هستیم. همواره دغدغه اصلی من این بوده است تا 
یک پیام رسان توانمند برای پاسخگویی نیاز داخلی، منطقه ای 

و جهانی ایجاد کنیم. 

 با بهره برداری از خط راه آهن رشت - بندر 
کاسپین، اتصال ریلی خلیج فارس - خزر 
برقرار شد. البته کریدور شمال - جنوب با 
احداث مسیر ریلی رشت - آستارا تکمیل 
خواهد شد؛ اما فعلاً این می تواند روی 

ترانزیت به مقصد اوراسیا مؤثر باشد.
کریدور  آنلاین،  همشهری  گزارش  به   
 )NOSTRAC( بین المللی شمال - جنوب
که  مسیر استراتژیک و پرطرفداری است 
می تواند ضمن کاهش ۴۵ درصدی زمان 
انتقال کالا از هند تا اروپا، هزینه انتقال را نیز 
۳۰ درصد کاهش دهد. به صرفه ترین شیوه 
، حمل ترکیبی دریایی  حمل ونقل در مسیر
- ریلی است که بخش ریلی آن در فضای 
ایران از بندرعباس در منتهی الیِ جنوب 
کشور آغاز می شود و تا آستارا در منتهی الیه 
شمال شرقی کشور امتداد دارد. فعلا راه 
آهن رشت - کاسپین تا زمان بهره برداری از 

راه آهن رشت آستارا، بار ترانزیتی این کریدور 
را بر دوش خواهد کشید.

کریدور مسیرهای  این  قالب  البته در 
ریلی دیگر نظیر بندر چابهار نیز وجود دارد 
که با اتصال به شبکه ریل سراسری، امکان 
را  از مبادی بیشتر  بار  انتقال  پذیرش و 

پشتیبانی خواهد کرد.
در این میان، گرچه احداث راه آهن رشت 
آستارا به طول ۱۶۲.۵ کیلومتر در دو قطعه 
با همکاری ایران و روسیه در دستور کار قرار 
گرفته؛ اما پیچیدگی این قطعه، بهره برداری 
از مسیر در کوتاه مدت را غیرممکن می کند. 
در این وضعیت، بهره برداری از مسیر ریلی 

رشت کاسپین، گرچه حلقه مفقوده کریدور 
NOSTRAC را تکمیل نمی کند؛ اما امکان 
فعال سازی ظرفیت های این کریدور را در 

ابعادی محدودتر فراهم خواهد کرد.
ک    ذی نفعان نوسترا

مقصد نهایی کریدور ریلی شمال جنوب، 
بنادر هلسینکی فنلاند و هامبورگ آلمان 
است و در این مسیر از بنادر جمهوری 
آذربایجان، گرجستان، آستراخان روسیه 
و حتی مسکو عبور می کند تا به کشورهای 
اسکاندیناوی و شمال اروپا رسد. مبادی 
بنادر  همه  در  می تواند  نیز  کریدور  این 
ح آسیای دور باشد. از تایلند و چین  مطر

کستان که در همسایگی  و هند گرفته تا پا
ایران قرار دارد. در شرایط فعلی، تجارت 
کالایی شرق و غرب جهان از مسیر دریایی 
 - اقیانوس هند - دریای سرخ- کانال سوئز
دریای مدیترانه انجام می شود و در مسیر 
طولانی تر باید ضمن دور زدن قاره آفریقا، 
از طریق اقیانوس اطلس به اروپا یا آمریکا 

منتقل شود.
کریدور  با  که  است  حالی  در  این 
از  پس  تجاری  محموله های  ک،  نوسترا
بارگیری در بنادر آسیای شرقی یا اروپای 
کمتر  هزینه  و  بیشتر  سرعت  با  شمال، 
می توانند به مقصد برسند و تکمیل مسیر 
، کلید اصلی موفقیت است.  ریلی در کریدور
ک می تواند  طبق برآوردها، کریدور نوسترا
زمان انتقال کالا در مسیر آسیا اروپا را از ۴۵ 
روز به ۲۵ روز کاهش دهد و هزینه انتقال را 

نیز ۳۰ درصد پایین بیاورد.

»آرمان ملی« ضرورت بهینه سازی کیفیت و کمیت اینترنت و رفع محدودیت ها در دولت 
چهاردهم را بررسی می کند 

دو صد گفته چو نیم کردار نیستدو صد گفته چو نیم کردار نیست
داغوعدهها بازار فضایمجازیدر

ک نقش راه آهن رشت کاسپین در کریدور نوسترا

قطار خلیج فارس به خزر رسید 


